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ســرویس سیاسی - نشســت وزیران امور 
خارجه کشورهای عضو جنبش عدم تعهد با عنوان 
"جنبش عدم تعهد؛ متحد و اســتوار در مواجهه با 
چالش هــای نوظهور" طــی » ۱۴ و ۱۵ تیرماه« به 
میزبانی جمهوری آذربایجان به عنوان رئیس فعلی 

این جنبش برگزار  شد.
این نشست با حضور تعدادی از وزیران امور 
خارجه کشــورهای عضو این جنبش و تعدادی از 
ســازمان های بین المللی برگزار می شود. در همین 
چارچوب حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
جمهوری اســامی ایران در راس هیاتی سیاسی به 
منظور حضور در این اجاس به جمهوری آذربایجان 
سفر کرد.در همین راستا حسین امیرعبداللهیان پس 
از ورود به باکو در تشــریح اهدافش از این ســفر 
نوشــت : »برای شــرکت در اجاس وزرای امور 
خارجه جنبش عدم  تعهد ســفر کردم، جنبش عدم  
تعهد با توجه به تنوع کشورهای عضو، یک ظرفیت 
ویژه در تقویت چندجانبه گرایی و هم اندیشی برای 
حــل چالش های جدید جهانی اســت.  همچنین 
این ســفر فرصتی برای پیگیری و توسعه سیاست 
همســایگی در منطقه خواهد بود.«براساس آنچه 
که ناصر کنعانی، ســخنگوی وزارت امور خارجه 
جمهوری اســامی ایران  در نشست هفتگی خود 
با خبرنگاران اعام کرد حســین امیرعبداللهیان  در 
جریان شــرکت در این نشست با وزیر امور خارجه 
آذربایجان به عنوان کشور میزبان و تعدادی دیگر از 
مقامات شرکت کننده در این نشست دیدار و رایزنی 

خواهد کرد .
مطابق رویه برگزاری این گونه نشســت های 
بین المللی، پیش از نشســت وزیران امور خارجه، 
نشست مقامات ارشــد با  شرکت معاونان وزیران 
خارجه و مقامات عالیرتبه کشــورهای عضو طی 

دو روز برگزار شــد که دستور کار آن بررسی اسناد 
مربوطه جهت ارائه به نشست وزیران خارجه  بود . 
ریاست هیات نمایندگی کشورمان در این نشست بر 
عهده " رضا نجفی "معاون امور حقوقی و بین المللی 
وزارت امور خارجه بود. بر اســاس این گزارش، از 
جمله اسناد مهم جهت مذاکره و بررسی در نشست 
مقامات ارشد "بررسی سند پایانی و اعامیه نهایی 
نشست وزیران خارجه موســوم به اعامیه باکو" 
بود  و بر اســاس آن چه که اعام شــده است سند 
نهایی مشتمل بر بیش از هزار و سیصد بند در فصول 
متعدد و با موضوعات مختلف بین المللی، منطقه ای، 
حقوقی، مباحث توسعه ای، بشردوستانه، اجتماعی 
و اقتصادی و... است. البته پیش از این نیز، نمایندگی 
کشورهای عضواین جنبش  نزد سازمان ملل متحد 
در نیویورک طی جلسات فشرده یک ماهه، مذاکرات 
مربوط به پیش نویس سند نهایی را پیش برده بودند.
اســناد مزبور پــس از تایید توســط مقامات 
ارشــد جهت تصویب نهایی به اجاس آتی سران 
کشــورهای عضو جنبش عدم تعهد تسلیم خواهد 

شد. 
با برگزاری نشســت باکو بــه عنوان آخرین 
نشســت عالی جنبش عدم تعهد در دوره ریاست 
آذربایجان، شــرایط برای  برگزاری نشست سران 
جنبش در "کامپالا " به منظور انتقال ریاست جنبش 
عدم تعهــد به اوگاندا فراهم خواهد شــد و بدین 
ترتیب کشور آفریقایی اوگاندا ریاست آتی جنبش 
عدم تعهد را از اوایل ژانویه ۲۰۲۴ به مدت سه سال 
عهده دار خواهد شد. بر اساس این گزارش جنبش 
عدم تعهد در سال ۱۹۶۱ در بلگراد پس از "کنفرانس 
باندونگ "در اوج جنگ ســرد میان اتحاد جماهیر 
شــوروی از یک طرف و ایــالات متحده آمریکا با 
حضور کشورهایی که به هیچ  یک از  این دو بلوک  

)آمریکا و شوروی( وابستگی و تعهدی نداشته شکل 
گرفت و جمهوری اســامی ایران  نیز در ۱۸ خرداد 
۱۳۵۸  پــس از خروج از پیمان نظامی بغداد )پیمان 

سنتو( به طور رسمی به این جنبش پیوست.
ایران از ۱۳۹۱ تا ۱۳۹۴ شمسی ریاست دوره ای 
جنبش عدم تعهد را بر عهده داشــت و شانزدهمین 
اجاس ســران غیرمتعهدها در شهریور ۱۳۹۱ در 

تهران برگزار شد.
طی سال های گذشــته برخی از کارشناسان 
عرصــه  روابط بین الملل  این موضــوع را مطرح 
کرده انــد که جنبش عدم تعهد پس از فوت رهبران 
بنیانگذار خود، فروپاشی اتحادیه جماهیر شوروی، 
سیطره یکجانبه آمریکا بر نظام بین المللی، اختال در 
توازن قدرت در سطح جهانی و چند پاره شدن برخی 
کشورهای تاسیس کننده این جنبش  و چند دستگی 
داخلی بیــن اعضای این جنبش، ماهیت کارکردی 
خود را از دســت داده اســت، از دیگر سو برخی از 
کارشناســان  نیز با رد این تحلیل معتقد هستند که 
علیرغــم وجود برخی از اختاف ها بین اعضا، این 
ســازمان به عنوان یکی از بزرگترین ســازمان های 
بین المللی همچنان دارای کارکرد و اثرگذاری است 
و بــا توجه به تحولات عرصه بین الملی، ســازمان 
جنبش عدم تعهد با تقویت چندجانبه گرایی و توجه 
بیشــتر به ظرفیت کشورهای عضو برای اثرگذاری 
در تحــولات منطقه ای و بیــن المللی، می تواند در 
شــکل گیری نظم نوین جهانی نقش موثر و مهمی 
را ایفا کند و در همین چارچوب می بایســت نقش 
این ســازمان از دادن بیانیه صرف در مورد تحولات 
بین المللــی و حمایت  کاغذی از اعضــا در برابر 
تهدیدات و فشــارها  فاصلــه گرفته و تصمیمات 
 آن بیشــتر از گذشــته جنبه عملیاتــی و کارکردی 

به خود گیرد.

“جنبش عدم تعهد” در شکل گیری نظم نوین جهانی چه نقشی دارد؟

طاهرنژاد فعال سیاسی اصلاح طلب: 

شرط گذاشتن برای حضور جریانات سیاسی 
در انتخابات تهدید جمهوریت است

سرویس سیاسی- یدالله طاهرنژاد فعال سیاسی 
اصاح طلب در پاسخ به این سوال که آقای باهنر در 
واکنش به گفته های آقای حجاریان گفتند، حاکمیت 
برای اصاح طلبان شــرط می گذارد نه بالعکس، اگر 
می خواهید وارد انتخابات شوید شرط و شروط هایی 
وجود دارد آن ها را بپذیرید و بعد تشــریف بیاورید. 
تحلیل شما درباره گفته های او چیست، گفت: رهبری 
در فرمایشات اخیر خود در دیدار با کارگزاران، چهار 
محور درباره انتخابات مشخص کردند که باید امنیت، 
سامت، مشارکت بالا و رقابتی بودن انتخابات وجود 
داشــته باشــد. به وزارت کشور و شــورای نگهبان 
تکلیف کردند که راهبردها را درباره عملیاتی شــدن 
این برنامه ارائه کنند اما هنوز هیچ راهبردی در رابطه با 
محورهایی که رهبری ترسیم کردند، داده نشده است. 
وی افزود: اگر شورای نگهبان و وزارت کشور  
درباره برنامه خود برای مشارکت حداکثری، رقابت 
سالم، ســامت انتخابات و امنیت آن شفاف سازی 
کنند، آن زمان جریــان اصاحات می تواند با توجه 
به راهبردهای اباغی تصمیم بگیرد که به چه شــکل 
در انتخابات شــرکت کند. بنابراین وقتی صحبت از 
شرط و شروط می شود یعنی در جاهایی ابهام وجود 
دارد و شفاف نیست. وقتی ابهام باشد، صاحب نظران 
برای آنکه از آن ابهاماتی که در انتخابات وجود دارد 

رمزگشایی کنند، اظهارنظر می کنند. 
طاهرنژاد در ادامه گفــت:  بنابراین اگر راهبرد 
انتخابات شــفاف باشد، لازم نیست که هر دو طرف 
شرط بگذارند. جریانات سیاسی در چارچوب قانون 
و راهبردهایی که اباغ می شود، تصمیم می گیرند که 
چگونه با انتخابــات برخورد کنند. حالا اینکه آقای 
باهنر از طرف حکومت اظهارنظر کردند که حکومت 
باید شرط بگذارد، باید گفت اگر قرار است شرطی به 
غیر از موضوعی که رهبری تصویب کردند بگذارند، 
بســیار خب مطرح کنند، چرا شرطی نمی گذارند؟ 
می خواهند بعد از انتخابات شرط بگذارند؟ اگر آقای 
باهنر قائل به این اســت که حکومت برای مشارکت 
اصاح طلبــان در انتخابات باید شــرط بگذارد، به 
همــان چیزی که می گوید عمل کنــد، تا با توجه به 
آن شروط، اصاح طلبان بتوانند برنامه ریزی کنند که 
چگونه با موضوع انتخابات برخورد کنند. اما به نظر 
می رســد این صحبت ها بیشتر در جهت ابهام زدایی 
اســت. اما فصل الخطاب باید قانون باشد و اقدامات 
راهبردی وزارت کشور و شورای نگهبان هم تعیین 

کننده است. 
وی در پاســخ به این سوال که آیا مطرح کردن 
این صحبت ها باعث نمی شــود که جمهوریت نظام 
به خطــر بیافتد، گفت: بله. اینکه عناصری در داخل 
نظام، برای حضور جریانات سیاســی شروط قائل 
باشند، به شکلی تهدید جمهوریت است. امیدواریم 
این مواضع به این شــکل مطرح نشود و بیشتر جنبه 
تشویق و ترغیب برای حضور در عرصه انتخابات و 
تقویت جمهوریت نظام را داشــته باشد. اما متأسفانه 
بعضی از این مواضع زمانی که ابراز می شــود، حتما 
پاســخی هم دریافت می کنند و این موارد بیشــتر به 
جای آنکه تشــویقی باشــد تهدیدی برای حضور 
در عرصه انتخابات اســت که با سیاســت های کلی 

همخوانی ندارد.
طاهرنژاد در پاســخ به این سوال که کنش گری 

اصاح طلبان برای حضور در انتخابات باید چگونه 
باشد؟  آیا مسیری که تا به امروز طی شده باید دوباره 
تکرار شــود، گفت: اصاح طلبــان معتقدند که باید 
از مســیر اصاحات به اهداف نظام دست پیدا کرد 
اما برای این حرفشــان، فعا راهبردی ارائه نشده و 
همچنان معتقدند که با اصاحات می توانیم اهداف 

نظام را عملیاتی کنیم.
وی افزود: طبیعی اســت که اگــر دیگران هم 
به این مســیر قائل باشــند و احساس کنند این مسیر 
درســت است، این موضوع حتما کمک خواهد کرد 
بــه اینکه جمهوری اســامی از خطراتــی که آن را 
تهدید می کند، مصون بماند. متأسفانه کسانی هستند 
که سودای حکومت و خافت اسامی دارند که این 
روند با روح انقاب اســامی سازگاری ندارد و از 
اول هــم این برنامه نبود. برنامــه این بود که نظام با 
پشــتوانه مردمی به حیات خود ادامه دهد. پشــتوانه 
مردمی هم، در انتخابات ها متبلور می شود و حضور 
مردم در عرصه های تعیین سرنوشت، باعث می شود 
تا این پشتوانه برای نظام تمدید شود. لذا هر حرکتی 
که پشتوانه و مشارکت مردمی را کاهش دهد و تعلق 
مردم به نظام و انقاب را کم کند،  در راستای اهداف 
متعالی جمهوری اســامی نیست. این فعال سیاسی 
اصاح طلــب در ادامه تصریح کرد: به کســانی که 
دلســوز نظام و عاقه مند به سرنوشت اسام هستند 
توصیه می شــود، با تمام ابزارهای قانونی و ســازو 
کارهایــی که در طول بعــد از انقاب برای حضور 
مــردم در عرصه تعیین سرنوشــت  موفق بوده، این 
پشتوانه مردمی تقویت شود. این حضور باید روز به 
روز شکوفاتر و بالنده تر شود تا نظام بتواند از پشتوانه 

مردمی  در عرصه های مختلف برخوردار باشد.
طاهرنژاد در پاسخ به این سوال که ترکیب جدید 
جبهه اصاحات مشخص شد. با توجه به کنار رفتن 
آقای نبوی و آمدن خانم منصوری به جای ایشــان، 
جبهه اصاحات چه تغییراتی خواهد کرد، گفت: فکر 
نمی کنم با تغییــر رئیس جبهه اصاحات، تغییراتی 
در اســتراتژی جبهه ایجاد شود. زیرا طبق آیین نامه، 

رئیس جبهه اصاحات مسئولیتی در تعیین و تصویب 
راهبردهای جبهه ندارد. آقای نبوی هم شــخصیت 
مورد احترامی اســت که زحمــات زیادی در قبل و 
بعد از انقاب کشــیده و در دوره ای هم که ریاست 
جبهه را برعهده داشتند، به دلایل مشکات و کسالتی 
که داشــتند، کنار کشیدند حالا هم نیروی جوان تری 
داوطلب شــده تا مدیریت جلسات جبهه را بر عهده 
بگیرد اما با تغییر رئیــس تغییری در روند راهبردی 

جبهه اصاحات ایجاد نخواهد شد. 
وی در پاســخ به این سوال که در دو انتخابات 
گذشته، دو نظریه در جریان اصاحات وجود داشت 
که باید تحت هر شــرایطی در انتخابات شرکت کرد 
امــا گروه دیگر معتقد بودند که اگر کاندیدهای ما رد 
صاحیت شــوند انگیزه برای حضور در انتخابات 
وجــود ندارد آیا در انتخابــات آتی همچنان این دو 
نظریه مورد اســتفاده قرار خواهد گرفت یا مســیر 
جدیدی باید در فعالیت انتخاباتی وجود داشته باشد، 
گفت: بالاخره طبیعی اســت که در داخل جبهه همه 
هم نظر نیســتند و در اینجا هم جبهه، حزب نیست. 
ممکن اســت گرایش های مختلفــی در داخل یک 
ائتــاف حضور پیدا کنند امــا در نهایت باید روی 
موضوعــات تفاهم کنند. آن دیدگاه هایی که شــما 
گفتید در گذشــته در حال حاضر هم وجود دارد اما 
این موضوع هیچ وقــت باعث توقف فعالیت جبهه 
نشــده است و جبهه توانسته با توافق حداکثری امور 
خود را پیش ببرد. امیدوارم جبهه با یک انســجام کار 
خود را جلو ببرد، البته که پیش از آن باید شرایط برای 
انتخابات رقابتی فراهم شــود تا بتوانیم مشارکت بالا 

را داشته باشیم.
این فعال سیاسی اصاح طلب تصریح کرد: فقط 
از دوستانی که درباره شرکت در انتخابات اظهارنظر 
می کنند، انتظار می رود اظهارنظرها به شکلی باشد که 
باعث یأس و دلخوری بیشتر جامعه نشده و در جهت 
ائتاف، بالندگی جامعه، کشور و ایجاد نشاط باشد. در 
حال حاضر در سال  انتخابات اظهارنظرهای بازدارنده 

و دلسردکننده به اهداف نظام کمکی نخواهد کرد.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: متأسفانه کسانی هستند که سودای حکومت و خلافت اسلامی دارند که این روند با روح انقلاب اسلامی سازگاری
 ندارد و از اول هم این برنامه نبود. برنامه این بود که نظام با پشتوانه مردمی به حیات خود ادامه دهد. پشتوانه مردمی هم، در انتخابات ها متبلور می شود.

فقط از دوستانی که درباره شــرکت در انتخابات اظهارنظر می کنند، انتظار می رود 
اظهارنظرها به شــکلی باشــد که باعث یأس و دلخوری بیشــتر جامعه نشده و در 
جهت ائتلاف، بالندگی جامعه، کشــور و ایجاد نشــاط باشــد. در حال حاضر در سال  
انتخابات اظهارنظرهای بازدارنده و دلسردکننده به اهداف نظام کمکی نخواهد کرد.

سرویس سیاسی- علی خدایی 
با انتقــاد از قانون گریــزی دولت و 
وزارت کار می گوید: تا زمان نشست 
بعدی شــورایعالی کار –اواخر تیر- 
برای احقاق حقــوق مزدی کارگران 
صبــر می کنیم و بعــد از آن گام های 

بعدی را برمی داریم.
بیســت و دوم خرداد، سه عضو 
کارگریِ شورایعالی کار در نامه ای به 
وزیر کار خواســتار برگزاری نشست 
شورا با موضوع ترمیم دستمزد شدند؛ 
هنوز آن نشســتِ درخواستی برگزار 
نشده است، ضمن اینکه پاسخ به درخواست رسمی اعضای کارگری، فقط یک 

جوابیه بود در رسانه ها که در بیست و سوم خرداد منتشر شد.
در آن جوابیــه، وزارت کار »تورمِ ادعایی نمایندگان کارگری« را غیرواقعی 
خواند و مدعی شــد دولت به »موفقیت نســبی در مهار تورم« دســت یافته و 
در مجموع قرار نیســت مزد کارگران ترمیم شــود.علی خدایی )عضو کارگری 
شــورایعالی کار( در گفتگوی زیر با انتقاد از قانون گریزی دولت و وزارت کار 
می گوید: تا زمان نشست بعدی شورایعالی کار –اواخر تیر- برای احقاق حقوق 

مزدی کارگران صبر می کنیم و بعد از آن گام های بعدی را برمی داریم.
جلســه شورایعالی کار با موضوع ترمیم مزد برگزار نشد و به 
جای عمل به سه جانبه گرایی، به نامه ی شما در رسانه ها جواب دادند؛ 

چه اتفاقاتی بعد از ارسال نامه افتاد؟
جلسه شورایعالی کار بعد از آن تاریخ برگزار شد منتها موضوع دستمزد و 
افزایش دستمزد در دستور کار آن نشست نبود؛ ما پیگیری هایمان را ادامه دادیم 
و همچنان ماجرا را دنبال می کنیم. دبیرخانه شــورایعالی کار قانوناً باید موضوع 
دســتمزد را در دســتور کار نشست بعدی قرار بدهد. با توجه به اینکه سه عضو 
کارگری شورا نامه درخواست را امضا کرده اند، اگر ترمیم مزد در دستور کار قرار 

نگیرد، حتماً اقدامات بعدی را انجام خواهیم داد.
طبق قانون، چند روز بعد از ثبت درخواســت بایستی نشست 

فوق العاده ی شورایعالی کار تشکیل شود؟
وقتی ســه عضو رسمی درخواست برای برگزاری جلسه فوق العاده دارند، 
بایســتی بعد از دو هفته نشســت برگزار شود. کاماً مشخص است که دولت به 
درخواســت ما بی اعتنایی کرده اســت که اگر غیر از این بود باید موضوع را در 
دستور کار نشست قبلی قرار می دادند. به نظر می رسد دولت بیشتر به دنبال تلف 
کردن زمان و جدی نگرفتن درخواست های ما است و ما باید تاکتیک های خود 
را بــر ایــن مبنا بچینیم که دولت ظاهراً قصد آمدن پای میز مذاکره ندارد. منتها ما 
تا نشســت بعدی شورا که طبق روال عادی باید پایان تیرماه برگزار شود، منتظر 
می مانیم و اگر بازهم موضوع ترمیم مزد در دستور کار نشست قرار نگرفت، قطعاً 

با همفکری و همراهی دوستان به سراغ اقدامات بعدی می رویم.
 »اقدامات بعدی« چیست؟

یک واقعیتی را بگویم؛ متاسفانه روند پیشرفت کار به گونه ای است که در 
حال ناامید شدن از اجرای قانون و پایبندی به قانون هستیم. فعاً فقط در همین 
حد می توانم بگویم و مسلم است که قدم های بعدی را با همفکری سایر اعضای 
کارگری برخواهیم داشت. ولی مطمئناً مسیر بعدی، ارسال نامه و پیگیری قانونی 

نیست، شاید باید سراغ روش های بعدی برویم.
نظرتــان در مــورد جوابیه ی معاونت روابــط کار وزارت کار 
چیســت؛ در آن گفته بودند اعدادی که شما برای تورم اعلام کرده اید 
غیرواقعی ســت و دولت در مهار تورم موفقیت نســبی داشته است 

ضمن اینکه هیچ قولی مبنی بر ترمیم دستمزد داده نشده است. 
این جوابیه بیشــتر بازی رسانه ای است؛ با این حرف ها شکاف بی اعتمادی 
بین کارگران و دولت عمیق تر می شود. امروز باطل بودنِ این ادعا که »تورم مهار 
شــده« یا »تورم کاهش پیدا کرده« را همــه ی افراد جامعه می دانند. همانطور که 
قباً گفتیم با این اعداد و ارقام و بیان ها، هیچ ســفره ای تا الان پرُ نشــده و از این 
به بعد هم پرُ نخواهد شــد. ما در مورد عینیت درد و زخم های ملموس صحبت 
می کنیم. حالا هرچه دولت بیشتر بگوید تورم را مهار کرده ایم بیشتر به این نتیجه 
می رسیم که دردهای ما را درک نمی کنند. به اعتقاد من روش بدی را در وزارت 
کار در پیش گرفته اند و مدام شکاف بی اعتمادی را عمیق تر می کنند، این رویکرد 

نه به نفع جامعه ی کارگری ست و نه به نفع جامعه ی کارفرمایی یا حتی دولت.
امروز آقایان ادعا می کنند ما قول ندادیم اگر تورم زیاد شــد، مزد را افزایش 
می دهیم؛ اصاً بحث قول و وعده مطرح نیست. ما کاری به قول آقایان نداریم؛ 
تکلیف قانونی را باید اجرا کنند؛ مگر می شود قانون را معطل گذاشت و گفت ما 
قول ندادیم؟ اصاً فرض بگیرید قول ندادید، تکلیف قانون چه می شــود؛ قانون 
چه می گوید؟ طبق قانون وقتی تورم زیاد می شــود، وقتی حداقل های زندگی با 
دســتمزد دریافتی تامین نمی شود، باید دستمزد کارگر ترمیم شود. خیلی جای 
دوری نرویم، همین کشــور همسایه ترکیه، چند بار دستمزد را در طول یکسال 

ترمیم کردند؟
در ترکیه ســه بار در طول یکسال مزد کارگران ترمیم شد؛ بیش 
از صد درصد افزایش مزد در بازه زمانی یکساله داشتند به این دلیل 

که تورم مهار نشده و افزایش یافته.
در ترکیه تورم مهار نشد، دستمزد را چند بار بالا بردند؛ حالا دولتمردان ما 
تکذیب می کنند که تورمی در کار هست؛ می گویند نه، تورم وجود ندارد، نه ما 
قول نداده ایم! متاسفانه نه قدرت مهار تورم را دارند و نه جسارت اینکه معیشت 
مردم را درســت کنند؛ پس باید به آقایان گفت نقش شما چیست، فقط تکذیب 

واقعیت ها؟
اخیــراً یک نماینده مجلس اعلام کــرده خط فقر در تهران به ۳0 
میلیون تومان رســیده؛ اعدادی که مطرح می شــود نشان می دهد 

فاصله ی دستمزد و هزینه ها عمیق است.
متاسفانه مسئولانِ ما به جای اینکه مشکات را حل کنند، عدد و آمار ارائه 
می دهند؛ وظیفه ی منِ نماینده ی کارگر یا شــمای رســانه است که بگوییم فان 
درد وجود دارد؛ وظیفه ی آقایان بیان دردها نیست، آن ها باید مشکات موجود 
را حل کنند. الان مسئولان و نمایندگان مجلس در کل دو دسته اند، یک عده با ما 
همراهند و تایید می کنند گرانی و تورم هست، یک عده هم کاً تکذیب می کنند 
تورمی در کار است اما، اما هیچ کدام کاری در جهت حل بحران نمی کنند! در این 

بین چه کسی قرار است مشکات را حل کند؟
نماینده مجلســی که می داند خط فقر سی میلیون تومان است و مزد کارگر 
۹ میلیون، چرا یکبار وزیر کار  را نمی کشاند مجلس تا استیضاح کند؟ فراکسیون 
کارگری مجلس چرا یکبار اقدامی نمی کند، اینهمه ما در رســانه ها ســروصدا 
می کنیم مزد در شرایط بدی تصویب شده، مزد غیرقانونی ست و خاف صورت 
گرفته، یکبار وزیر را دعوت نکردند مقابل ما بنشانند و بپرسند واقعیت چیست 

و چرا قانون پایمال شده؟
آن هــا کــه مدعی اند که قولِ مهار تورم نداده اند و ما دروغ می گوییم؛ دروغ 
می گوییم که وزیر اقتصاد آمار به جلسه آورد که تورم تولیدکننده از آذر کاهشی 
بوده و در سال جدید تورم مصرف کننده کاهشی می شود، دروغ می گوییم که وزیر 
کار یارانه پرداختی به دهک های کم درآمد را  به عنوان دستمزد مردم حساب کرده، 
هیچ کجا پاسخگو نیستند. نماینده مجلس هم به جای اینکه وزیر کار را استیضاح 
کند یا حداقل وزیر را دعوت کند و راســتی آزمایی کنند تا بداند در جلســه چه 
گذشــته، فقط به مصاحبه کردن و بیان دردها اکتفا می کند.درنهایت اینکه بحران 
معیشت عمیق است؛ ما تا آخر تیرماه – تا زمان برگزاری نشست بعدی شورایعالی 
کار- صبر می کنیم و اگر موضوع دستمزد در دستور کار نشست بعدی نبود، حتماً 
به عنوان نمایندگان کارگری اقدامی که باید صورت بگیرد را انجام خواهیم داد.   

عضو کارگری شورایعالی کار:

با گفتنِ »خط فقر ۳۰ میلیون تومان 
است« نمک به زخم ما نپاشید

عطریانفر در پاسخ به سوالی درباره میزان مشارکت در انتخابات گفت : روی 
مرز ۵۰ – ۶۰ درصد می رود. تجربه گذشته نشان داده است. گفتند که ما در چنین 
مسائلی و مشکاتی تا حالا گیر نکردیم، در هیچ شرایطی، بعد از جنگ، حتی دوره 
احمدی نژاد. شما تصور کنید که تمامی بی کفایتی های برادر ارجمندمان جناب 
آقای احمدی نژاد و مدیریتش را درآمدهای سرشار آن دوران می پوشاند. چنین 
پولی وجود دارد که الان این مشکات را بپوشاند. خیلی مصیبت سنگین است. 

اصا داستان داستانی شده است که دیگر ما فرصت نداریم دعوا کنیم .

مشــاور رئیس قوه قضاییه گفت: مسئول قضایی باید کم حرف بزند، دقیق 
حرف بزند و حرف آخر را بزند. محمد جواد لاریجانی مشاور رئیس قوه قضاییه 
گفت: مساله درون گرایی که نوعی بسته بودن است، مخصوص قوه قضاییه ایران 
نیست. وی با اشاره به اینکه در سیستم قضایی کشور ها معتقدند ما قاضی را نباید 
در معرض عموم قرار دهیم تا در رای او تاثیر بگذارد، اظهار کرد: در همه جای دنیا 
قاضی، حکم می دهد و نیاز نیست در رابطه با جزییات حکم توضیح دهد؛ وقتی 
حکمی صادر می شود، اذهان عمومی باید بتواند حکم را هضم کند، اما رسانه باید 

زمینه را برای فهم حکم فراهم کند. 

حسن خانلری، مدیر روابط عمومی سعید محمد در حاشیه ی گفت وگو با 
ایرانیان خارج از کشــور، در پاسخ به سوالی درباره علت نبودن سعید محمد در 
دولت علی رغم گفته های نهاد ریاست جمهوری مبنی بر استفاده از ظرفیت وی، 
توضیحاتی داد. او افزود: سعید محمد برای خود چیزی نمی خواست؛ برگزاری 
انتخاباتی گرم و پرشور را تکلیف دانست و هیچ شرط و پیش شرطی هم نداشت! 
مسئول روابط عمومی سعید محمد گفت: این دولت است که باید قابلیت استفاده 
از ظرفیت های نخبگان را داشته باشد که در حال حاضر متاسفانه این گونه نیست.

یک فعال رسانه ای به احتمال سرلیستی جهانگیری از سوی اصاح طلبان در 
انتخابات مجلس واکنش نشان داد. عبدالله گنجی فعال رسانه ای در صفحه توئیتر 
خود نوشت: بعد از تحرکات بخش سکولار- تحریمی اصاحات در هفته های 
اخیر، بخش مشارکت جوی از برنامه ریزی برای حضور در انتخابات با سر لیستی 
جهانگیری پرده برداشت. بسیار عالی! اما انصاف نیست جناب همتی که دو سال 
است اینجا فعالیت شبانه روزی دارد سر لیست )؟!( نباشد و جهانگیری یا آذری 

جهرمی باشد؛ خود دانید.

عباس عبدی در انتقاد به اظهارات باهنر نوشت: قدری به کیفیت بپردازید. 
تهدید اثر عکس دارد، کاش این را می فهمیدند. عباس عبدی تحلیلگر مســائل 
سیاسی نوشت: »در کشوری که مردم برای خرید پراید حتی با قیمت نجومی، در 
صف می ایستند، چه بایی سر انتخابات آورده اید که برای رای دادن مردم، کارتان 
به تهدید کشیده؟ تهدید اثر عکس دارد، کاش این را می فهمیدند. راه دیگری هم 

هست، برای عدم شرکت زندان و جریمه تعیین کنید.«

علی باقری معاون سیاسی وزیر امور خارجه جمهوری اسامی ایران جهت 
برگزاری نشست کمیته مشترک سیاسی ایران و عراق و همچنین رایزنی با مقامات 
سیاســی عالی رتبه این کشــور در راس یک هیات عازم بغداد شد. این پنجمین 
نشســت کمیته سیاسی ایران و عراق به ریاست معاونین وزیر خارجه دو کشور 

است. آخرین نشست این کمیته در سال ۹۸ در تهران برگزار شده بود.

رئیس جبهه اصاحات به اظهارات باهنر واکنش نشان داد. آذر منصوری در 
توییتی نوشت:  جناب آقای باهنر! اگر نگران مشارکت مردم در انتخابات هستید، 
به جای تعیین تکلیف برای جریان های سیاسی رقیب خود، به دیگران نیز توصیه 
کنید  صندوق رای را به جایگاه واقعی خود که باید تبلور  اراده ملت و میزان و مبنا 

قرار گرفتن رأی همه مردم ایران باشد، برگردانند.

ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در نشست مشترک هیات دولت و استانداران 
سراسر کشور از »مولدسازی دارایی های دولت در استان ها« به عنوان روشی برای 
تأمین منابع مورد نیاز طرح های عمرانی یاد کرد و خواستار پیگیری جدی آن در 
جهت تأمین منابع لازم برای رونق تولید و رشد اقتصادی شد و گفت: متأسفانه 
آیین نامه تدوین شده برای اجرای این قانون به درستی در جامعه تبیین نشد و این 
تصور نادرست به  وجود آمد که در این زمینه قانون گذاری جدیدی شده است، در 
حالی که دولت به دنبال تعیین شیوه اجرای قوانین و تکالیف برنامه ای معطل مانده 
در این زمینه بود. وی تاکید کرد: در موضوع مولدسازی دارایی های راکد دولت، 

من آمار اقدام می خواهم نه آمار تعداد جلسات! 

بانک مرکزی در بخشنامه  شماره 7۹۹۶۶ به تاریخ ۱۴۰۲/۴/7 به شبکه بانکی 
اعام کرد، از ابتدای مهرماه ســال جاری، چک های قدیمی فقط در شعب بانک 

صادرکننده دسته چک پذیرفته می شوند.

معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی گفت: برای حمایت از 
شالیکاران شمال کشور و بازگشت تعادل به بازار عرضه و تقاضای برنج، واردات 
این محصول غذایی به کشور تا اطاع بعدی ممنوع و ثبت سفارشی انجام نخواهد 
شد. شاهپور عایی در جلسه بررسی مشکات کشاورزان بابل در فرمانداری این 
شهرســتان بیان داشت: ممنوعیت واردات برنج به کشور پایدار خواهد بود و با 
حفظ سرانه مصرف کشور تا تامین منافع کشاورزان و مصرف کنندگان ممنوعیت 

اعمال شده برداشته نخواهد شد. 

سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: ۹۰ درصد اصناف و شاغان در ارائه 
عملکرد سال گذشته، مالیاتی زیر ۱۰ میلیون تومان را اظهار کردند. مهدی موحدی 
بکنظر اظهار داشــت: مالیات ۵۰ درصد از اصناف در قالب فرم تبصره ماده ۱۰۰ 
صفر اظهار شده است. وی افزود: سه میلیون و ۹۸۶ هزار و ۹۳۸ مودی نسبت به 
تکمیل فرم تبصره ماده ۱۰۰ اقدام کردند. همچنین یک میلیون و ۳۶۲ هزار و ۵7۰۹ 

مودی اظهارنامه خود را تسلیم کردند. 

حســینعلی حاجی دلیگانی، نماینده مجلس شورای اسامی در خصوص 
روند پیشــرفت نهضت ملی مســکن، اظهار داشت: نمایندگان مجلس از روند 
نهضت ملی مسکن رضایتی ندارند و به منظور پیگیری این مساله، مسیری در حال 
طی شدن است. عضو کمیسیون صنایع مجلس شورای اسامی، عنوان کرد: طبق 
اطاعات بنده در زمینه اجرایی شدن قانون جهش تولید مسکن آن همت و کاری 
که باید صورت بگیرد، اتفاق نیفتاده است و از این بابت دچار خسران هستیم؛ مردم 
در تامین مسکن دچار مشکل هستند، نه تنها برای بخش زیادی از مردم صاحب 
مسکن شدن به آرزو تبدیل شده، حتی افرادی که درآمد پایینی دارند دیگر توانایی 

اجاره مسکن را هم ندارند؛ 


